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Op dinsdag 24 september vond alweer de vierde Online Meet-up van Bindend 
Besturen in Brabant plaats. Deze week in opzet af van  de drie voorgaande Meet-ups, 
waarin we gebruikmaakten van fictieve casussen. Deze keer maakten we de stap 
naar de praktijk: wat kunnen we leren van ervaringen die zijn opgedaan met 
omgevingsdialogen? Aan de hand van echte casussen gingen we met elkaar in 
gesprek en reflecteerden we op de gemaakte en nog te maken keuzes. We keken 
samen hoe participanten betrokken waren, hoe ze betrokken zouden kunnen worden.
Na een welkomstwoord door Feie Herkes, PhD bij Tilburg University, werd het thema 
voor de bijeenkomst uiteengezet door Pim Meijer. Hij is adviseur bij TwynstraGudde 
en genomineerd als FD Jong Talent 2020. Pim werkt volgens de principes van design 
thinking, waarbij gewerkt wordt vanuit de kunst- en ontwerpwereld. Deze strategie 
past hij toe op sociaal maatschappelijke vraagstukken. Hij gaf toe dat het betrekken 
van de omgeving bij complexe besluitvorming met impact op de ruimtelijke 
omgeving ingewikkeld klinkt, en dat het dat ook is. 

Onderzoek de vraag

Volgens Pim is het van belang om de vraag die je stelt goed te onderzoeken op basis 
van je observaties. Alleen op die manier kan je uitkomen op vormen die je vooraf niet 
had kunnen bedenken. Een citaat van Floris Alkemade, Rijksbouwmeester, past hier 
goed bij: “begin niet met antwoorden, maar met het onderzoeken van de vraag die 
wordt gesteld”. Als je het doel bereikt op een manier die je niet voor ogen had, dan 
kan dat zomaar nieuwe inzichten opleveren. Dit is ook belangrijk als je met een 
omgevingsdialoog aan de slag gaat.
Dit is vooral van belang bij een project waarvan je weet dat het hinder gaat 
opleveren. Want hoe betrek je dan nog de omgeving op een positieve manier? Je 
moet daarbij goed kijken naar de context, wiens verantwoordelijkheid het is en wie 
worden betrokken bij het probleem. De manier waarop we nu naar een probleem 
kijken maakt vaak dat we niet tot een oplossing komen. Pim ontwerpt daarom graag 
vanuit nieuwe verbindende perspectieven.
Ter illustratie deelde hij een aantal succesverhalen waarbij de omgeving op een 
verassende manier betrokken werd bij het probleem. Zo werd de kloof tussen 
jongeren en de politiek een stukje gedicht door een escaperoom in de raadzaal. Bij 
een basisschool werd de verkeersproblematiek aangepakt door leerlingen als 
omgevingsmanager op te laten treden. En een groot infraproject in de Bijlmer werd 
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“Vraag je niet af hoe de omgeving zich tot 
jou kan verhouden, maar hoe jij je  kan 
verhouden tot de omgeving.”

Pim Meijer, adviseur TwynstraGudde 

gezien als tijdelijke economie, waar omwonenden van zouden kunnen profiteren en 
ideeën voor mochten aandragen.
Pim sloot af met een aantal tips voor de deelnemers. Allereerst: ‘’vraag je niet af hoe 
de omgeving zich tot jou kan verhouden, maar hoe jij je kan verhouden tot de 
omgeving’’. Ook is het volgens hem belangrijk om de omgeving op een diep niveau te 
leren kennen. Dit is essentieel om de omgeving mee te krijgen in verandering. 

De intervisie

Na het delen van de ervaringen van Pim werden de deelnemers verdeeld in Break-out 
rooms. Voor de intervisie waren er zes casussen ingebracht voor reflectie. Dit waren 
de volgende:

• De realisatie van burgerwindpark De Spinder, met reflectie door    
 projectontwikkelaar John Kwaks.
• De ontwikkeling van het NRE-terrein in Eindhoven, met reflectie door    
 projectleider Stefanie Gijsbers.
• Het opstellen van een omgevingsplan voor de Noordhoekring in Tilburg, met   
 reflectie door projectleider Edwin Vermeulen.
• De bouw van het nieuwe Bravis Ziekenhuis in Roosendaal, met reflectie door   
 projectleider Perry van Kempen.
• Aanpassing van kanaal Bossuit-Kortrijk (BE), met reflectie door    
 projectmanagers Annelies Anthierens (Sweco).
• De herinrichting van de Vestdijk in Eindhoven, met reflectie door    
 verkeersplanoloog Erik Staps.

De intervisie werd begeleid door gespreksleiders aan de hand van een stappenplan. 
Na een korte voorstelronde en het inbrengen van de casus door de casushouder 
begon de reflectie. Dit gebeurde in de vorm van een roddel. De casushouder moest 
zijn microfoon en camera uitzetten, waarna de deelnemers de casus en de rol van de 
casushouder bespraken. Zij beëindigden de roddel met het schrijven van een advies 
aan de casushouder. Na het geven van dit advies mocht de casushouder zijn 
microfoon weer aanzetten en reageren. Deze manier van intervisie leverde voor zowel 
de deelnemers als de casushouders interessante inzichten op.
Na de intervisie keerde alle deelnemers terug naar de plenaire bijeenkomst om 
inzichten te delen.
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Noordhoekring Tilburg

De eerste lessen werden gedeeld door Edwin Vermeulen, projectleider bij het 
opstellen van een omgevingsplan voor de Noordhoekring in Tilburg. Bij hem ging de 
intervisie over participatie bij het maken van een omgevingsplan. In een groep met 
diverse mensen van diverse disciplines leverde dit veel kostbare informatie op. Zijn 
eerste les was dan ook dat het helpt om een breed team te hebben bij een project. 
Daarnaast leverde de intervisie voor Edwin een tegeltjeswijsheid op: "bij participatie 
is het enige waar je het mee eens kan zijn, dat je het nooit overal mee eens bent”. 
Het is daarom ook lastig om te bepalen wanneer je het goed gedaan hebt bij een 
participatietraject, er zijn namelijk ook grenzen aan participatie. 
De intervisie leverde ook informatie op over wat Edwin anders gedaan zou hebben. 
Hij zou in het vervolg niet meer zonder kaders een wijk ingaan. Het is weliswaar fijn 
om een creatief proces te hebben, maar dat proces duurt nu al 1,5 jaar. Dit zou 
e�ciënter kunnen als hij het aan de voorkant anders had gemanaged. 

Spinderwind

In de casus van Spinderwind kreeg John Kwaks veel herkenbare feedback uit de 
groep. Veel van wat werd gezegd was ook meegenomen in de overwegingen tijdens 
het project. Dit was dus ook wel een bevestiging dat zij weloverwogen bezig waren. 
Maar er waren ook zeker nieuwe inzichten. Zo leerde John dat het nuttig kan zijn om 
voor- en tegenstanders bij elkaar te brengen. Op die manier kan er een balans in 
meningen gecreëerd worden, je hoort dan niet alleen de hardste roepers. Een andere 
les was dat je, daar waar je onvermijdelijk overlast gaat creëren, dit kan 
compenseren. Een omgevingsfonds zou hier een goede oplossing voor zijn. Maar de 
belangrijkste tip voor John was het evalueren van het project na afloop. Terugkijken 
op het proces is van nut voor andere projecten.

NRE-terrein

Ook bij het NRE-terrein kreeg Stefanie Gijsbers het advies om vooraf kaders op te 
stellen. De ontwikkeling van het NRE-terrein was zo vrij mogelijk, een organische 
gebiedsontwikkeling. Zij gaf toe dat ze vooraf een aantal dingen beter uit had 
moeten zoeken en beter kaders moest stellen. Maar daarbij ontstond de vraag wel of 
die kaders het tot een beter eindresultaat hadden gemaakt. Als de gemeente meer 
regie had genomen was het terrein misschien wel niet zo bijzonder geweest. Daarom 
is weerstand wegnemen niet het doel geweest, soms is rommeligheid nodig om iets 
te creëren.
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Bravis ziekenhuis

In de casus van het Bravis Ziekenhuis kreeg Perry van Kempen te horen dat hij vooral 
op deze manier door moet gaan. Hij kreeg het advies om ervoor te zorgen dat ook 
anderen hun enthousiasme kunnen tonen voor het project. Door goed te framen kun 
je voor positiviteit zorgen. Een les voor Perry was wel dat je moet blijven kijken of je 
de juiste spelers nog aan boord hebt. Het is dan ook goed om onder de loep te 
nemen wie welke taak heeft.
Kanaal Bossuit-Kortrijk
Voor Annelies Anthierens waren veel van de gedachten en adviezen herkenbaar. Wat 
haar opviel was dat de adviezen sneller kwamen dan toen zij zelf in het project zaten. 
Een reden hiervoor kon de Nederlandse directheid zijn. Misschien leggen 
Nederlanders het sneller op tafel als een proces mank loopt of partijen niet goed met 
elkaar praten. Wat echter hetzelfde is in Nederland en België is dat participatie en 
een omgevingsdialoog nodig zijn om tot een integraal en kwaliteitsvol project te 
komen. 

Vestdijk

In de casus van de vestdijk leerde Erik Staps dat hij een ingewikkelde rol had in het 
proces. Toen hij veel tijd had gestoken in draagvlak in de stad, met een positief 
gevolg, maakten politieke besluiten dat het toch weer anders liep. Een les voor hem 
was dan ook dat je als ambtenaar goed moet kijken of de politiek voldoende 
aangehaakt is. De vraag blijft dan of een goed participatietraject ook politiek 
draagvlak zou moeten krijgen. Zijn casus was dus interessant vanuit het oogpunt van 
zowel politiek als participatie. Ook gaf Erik aan dat je jezelf verknoopt aan een plan. 
Als de politiek een ander besluit neemt, moet je in je hoofd kunnen switchen richting 
externen die bij het plan betrokken zijn.

Al met al leverde deze intervisies mooie lessen op, en nieuwe inzichten voor 
deelnemers en casushouders. 
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Dit kennisprogramma is een samenwerking tussen 
Tilburg University, Provincie Noord-Brabant en Pontifax
https://www.omgevingswetinbrabant.nl/omgevingswet-in-brabant/bi
ndend-besturen-in-brabant/

Team BBB


